
Zápis z jednání expertní komise 

pro sociální politiku

V Praze dne 30. října 2014

Předsedkyně komise Jitka Chalánková přivítala všechny přítomné na jednání. Dále
poslankyně Chalánková vyslovila požadavek a přání, že strana musí vyslovovat vůči
voličům jasná stanoviska a následně je potřeba, aby se ve straně těmito odbornými
stanovisky její zástupci na nejvyšší úrovni řídili. Je nutné stanovit dlouhodobější vize,
nejen v oblasti sociální politiky, ale i v dalších odborných směrech. 

Podnět pana Zapletala: upravit a snížit velké množství administrativy a byrokracie ve
straně

Program jednání:

1) Financování sociálních služeb – mělo by se udělat nařízení vlády a ne metodika
pro toto financování. Nerovné postavení krajů, obcí a neziskových organizací. Pod
taktovkou Asociace krajů je dohoda, že se bude od roku 2015 postupovat formou
metodiky, která je ovšem nezávazná. 

Pan Kučera – velké nebezpečí, že bude vytlačena pozornost směřující na sociální
vyloučené, bezdomovce a drogově závislé

Martin Žárský – do tohoto problému vstupuje značná míra nedohody a partikulárních
zájmů. Přou se veřejnoprávní instituce s neziskovými institucemi. Jde o velké peníze.
Uvnitř  sociálních  služeb  vznikla  konkurence  mezi  službami  sociální  prevence  a
služeb sociálních péče. Zde se pracuje s velkým fenoménem veřejné podpory. Musí
zde být rovná soutěž v rámci přístupu k veřejným prostředkům. Akt rozhodnutí byl
nahrazen krajským plánem rozvoje sociálních služeb. Přechod na kraje – v současné
době se jen debatuje o tom, co dá obec, stát atd. Ale hlavní zdrojem financí by v
podstatě měl být ten, kdo si danou službu objednává. Nemůžeme si přeci objednávat
službu, kterou dostaneme zadarmo. Tato služba pak ztrácí svoji hodnotu. 

Regulace  úhrad  –  poskytovatelé  sociálních  služeb  začínají  zjišťovat,  že  je  jejich
regulovaná cena brzdí v rozvoji. Ustrnou v jedné lince kvality, rozvoje atd. Maximální
výše dotace.

Státní správa by měla zajistit důstojnou službu pro ty nejchudší a pro prevenci a sem
pak směřovat dotace. 

Spoluúčast – málo se o tom mluví!!! Podnět k diskusi a pro možné směřování TOP
09. 

Postavit zpět legislativu na sociální výpomoc.



„Chudinská péče“ – dávky pomoci  v hmotné nouzi  + služby sociální  prevence  =
moderní a rozumné řešení – existuje sociální výpomoc a ta v sobě obsahuje dvě
neoddělitelné  věci.  V  podstatě  by  to  ale  měl  být  jeden  blok.  Sociální  pomoc se
bohužel atomizovala. 

Zákon o sociálních pracovnících. Rozšiřuje se byrokratizace a atomizace i v jiných
oblastech. Regulace = komplikace ze strany státu. 

Vrátit  důstojnost  i  chudinské  péči.  Slogan  tzv.  „Nechme  ho  žít.“  Bylo  by  možné
dostávat z úřadu práce dokument na sociální potřebnost. 

2) Důchodová reforma – bez podpory rodinné politiky a dětí neuděláme vůbec nic.
Dát mantinely kolegům v důchodové komisi.

ÚKOL: poslat k důchodové reformě materiály

Podpora rodiny – M. Žárský pošle – tabulka modelů rodiny

K diskusi: Kdy je možné považovat dítě za ohrožené? Která definice, je ta správná?  

Některé neziskové organizace by se mohly zabývat službou pro rodiny s dětmi. Tam,
kde chybí babičky mi mohly do rodin chodit dobrovolnice. Například ženy ve věku
55+ a v podstatě by sanovaly chybějící element v rodině a vypomohlo by se tak jak
rodinám, tak například již těžce zaměstnatelným ženám.

Usnesení:  Expertní  komise  TOP  09  pro  sociální  politiku  žádá  od  svých
zástupců  v  Parlamentním  shromáždění  Rady  Evropy,  aby  nás  informovali
o svých  postojích  směrem  k  rodině  a  aby  se  postavili  proti  rozšiřující  se
juvenilní justici, typu Norska a Velké Británie, která je podle našeho názoru v
rozporu se základními lidskými právy a je v rozporu se zájmy dítěte. 

 

Zapsala: Ověřila:

Mgr. Kateřina Šišková MUDr. Jitka Chalánková 


